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عباس علی آبادی، وزیر پیشنهادی صنعت، معدن 
و تجارت، موفق به کســب رای اعتماد نمایندگان 

مجلس شد.
 در جلسه علنی دیروز مجلس، صلاحیت و برنامه های عباس 
علی آبادی، وزیر پیشــنهادی صنعت، معــدن و تجارت دولت 
سیزدهم مورد بحث و بررسی قرار گرفت و در نهایت نمایندگان 
مجلــس، با ۱۸۷ رأی موافق، تصــدی وزارتخانه صمت را به 
علی آبادی سپردند. نمایندگان مجلس از ابتدای جلسه دیروز به 
بررسی برنامه ها و صلاحیت عباس علی آبادی وزیر پیشنهادی 
صنعــت، معدن و تجارت پرداختند، این جلســه بدون حضور 
رئیس جمهور تشکیل شد چون رئیس جمهور به آمریکا سفر 

کرده است.
 جلال محمودزاده: دایره انتخاب مدیران

 و وزرای دولت رئیسی کوچک است
جلال محمودزاده نماینده مــردم مهاباد گفت: دایره انتخاب 
مدیران و وزرای دولت رئیسی به حدی کوچک است که معمولا 
برای انتخاب وزیر و معاون وزیر با کمبود نیرو مواجه می شوند، 
انتخاب وزرا از دانشگاه های امام حسین و امام صادق و آستان 
قدس اســت، یعنی انتخاب افراد از بین کســانی که در دوران 

تصدی آقای رئیسی حضور داشته اند.
به گزارش جماران؛ در جریان بررسی برنامه ها و صلاحیت وزیر 
پیشنهادی دولت سیزدهم جلال محمودزاده نماینده مردم مهاباد 
در مخالفت عباس علی آبادی گفت:دایره انتخاب مدیران و وزرای 
دولت رئیسی به حدی کوچک است که معمولا برای انتخاب 
وزیر و معاون وزیر با کمبود نیرو مواجه می شوند، انتخاب وزرا از 
دانشگاه های امام حسین و امام صادق و آستان قدس است، یعنی 
انتخاب افراد از بین کســانی که در دوران تصدی آقای رئیسی 
حضور داشته اند.شما که سابقه در زمینه نظامی دارید، آیا لازم نبود 
که به جای پذیرش مسئولیت وزارتخانه بسیار مهم صمت در 
همان مسئولیت های قبلی خود حضور پیدا می کردید، می دانید که 
امسال سال افزایش تولید و مهار تورم است! چرا در برنامه هایی 
که به مجلس ارائه کردید به صنایع خودروسازی و معدنی اشاره 
نکردیدقبلا هر وزیری که برای تصدی وزارت صمت معرفی 
می شد ابتدا در برنامه های خود، ساماندهی خودروسازی داخلی 
را به دقت ذکر کرده اســت اما بعد از انتخــاب در دام مافیای 

خودروسازی افتاده است، چرا شما در برنامه های خود اشاره ای 
به این موضوع نکردید؟ و از کجا مشخص است که شما هم در 

دام مافیای خودروسازی نمیافتید.
آیا درســت اســت که شــما در مپنا با یورو حقوق ماهیانه 
۶۰۰ میلیون تومان می گرفتید و از حقــوق نجومی برخوردار 
بودید؟ موضوع مدرک تحصیلی شما چیست؟ تاریخ ورود شما به 
دانشگاه در مقطع لیسانس سال ۱۳۵۸ بوده، تاریخ اخذ لیسانس 
مکانیک از دانشگاه شریف سال ۱۳۶۸ است یعنی شما پس از 
۱۰سال توانستید مدرک لیسانس را دریافت کنید، آیا درست است 
که مدرک لیسانس شما را آقای آزاد صادر کرده در حالی که وی 
سال ۱۳۸۴ رئیس دانشگاه شریف شده یعنی ۱۶ سال پس از 
اینکه شما از مقطع لیسانس فارغ التحصیل شدید، فوق لیسانس 
شما را آقای رهبر از دانشگاه تهران و بر روی یک کاغذ ساده و 

بدون سربرگ در سال ۱۳۹۰ صادر کرده است.
 اطلاعاتــی که به عنوان هیأت علمی و معاون دانشــگاه به 
شرکت مپنا در زمان شروع مسئولیت داده اند با سال اخذ مدرک 
تحصیلی وی همخوانی ندارد.آیا تابعیت خانواده خود را تأیید یا رد 
می کنید، بر اساس اطلاعاتی که در رسانه ها وجود دارد، آیا شما 
قصد داشتید در صورت عدم اعتماد مجلس به خود برای مدیریت 

خاورمیانه شدن شرکت زیمنس تلاش کنید؟!

رحیمی جهان آبادی: پزشک اطفال وزیر خارجه 
می شود، کسی که علوم سیاسی خوانده وزیر کار! 

همین باعث شده که کشور به روز سیاه بشیند
جلیل رحیمی جهان آبادی نماینده مردم تربت جام در مجلس در 
مخالفت عباس علی آبادی  گفت: کسی که پزشک اطفال است 
وزیر خارجه می شود، کسی که علوم سیاسی خوانده، وزیر کار 
می شود و این مشکل کل دولت ها و جناح های ما است و همین 
باعث شده که کشور به روز سیاه بشیند. در حال حاضر مصوب 
شــده که ۱۷۶ درصد سود بازرگانی از خودرو گرفته می شود و 
می گویید موافق واردات خودرو هستید اما سابقه شما نشان داده 
زمانی که سمت داشتید مانع واردات لوکوموتیو به کشور شدید 
پس چه برنامه ای برای واردات خودرو دارید.شما نمایندگان مردم 
هســتید و در حال رأی دادن به یک انشا به جای برنامه برای 
وزارتخانه صمت هســتید و ممکن است ۶ ماه دیگر همین جا 
بایستید و بگویید وزیر باید استیضاح شود.من فرض می گیرم 
مدرک تحصیلی ایشان درست باشد و کاری به شخصیت ایشان 
ندارم، من به برنامه ایشان انتقاد دارم، برنامه ای که حتی خود وزیر 
پیشنهادی آن را نخوانده است.کسی که پزشک اطفال است وزیر 
خارجه می شود، کسی که علوم سیاسی خوانده، وزیر کار می شود 
و این مشکل کل دولت ها و جناح های ما است و همین باعث 

شده که کشور به روز سیاه بشیند. باید به جوابی که به خدا، ملت و 
تاریخ می دهید فکر کنید و بعد به کسانی رای دهید که برنامه های 

شعاری و انشایی ندارد.
سید غنی نظری خانقاه: امروز تهیه لوازم خانگی 

برای زوج های جوان امر بسیار دشواری است
سید غنی نظری خانقاه نماینده مردم خلخال در مخالفت عباس 
علی آبادی گفت: امروز تهیه لوازم خانگی برای زوج های جوان 
امر بسیار دشواری است و باید ابزار و بستری فراهم کنیم که مردم 
و زوج ها بتوانند از لوازم خانگی ایرانی استفاده کنند، ممنوعیت 
وارادت کالاهــای خارجی ابزاری برای فعالیت دلالان و گرانی 
کالاهای ایرانی شده است.برنامه های وزیر پیشنهادی مشاهده 
می شود که به مناطق کمتر توسعه یافته و محروم بی توجهی شده 
است.چرا نباید در دولتی که مدعی عدالت محوری بوده است و با 
این شعار آمده در مناطق محروم برای ایجاد صنایع اقدامی شود.

ایشــان در حوزه بخش خصوصی موفق بودند و بنده منکر آن 
نیستم اما به عنوان یک دولت  مرد ثابت نشدند که تعامل ایشان 

با مجلس چگونه خواهد بود.
در برنامه های وزیر پیشنهادی برای احیای معادن و اختصاص 
درصدی از ارزش افزوده معادن به مناطق محروم دیده نمی شود.

علی آبادی باید توضیح دهد که در برابر حذف قیمت دستوری 
چه برنامه ای برای تنظیم بازار دارد.امروز کمتر از ۱۰ نفر رایزن 
بازرگانی داریم، حال برنامه شما برای افزایش رایزن های بازرگانی 
در کشورهای هدف چیست؟ ما امروز برخی از بازارهای هدف 
را از دســت می دهیم چرا که سفارتخانه های ما توان چانه زنی 
در حوزه اقتصادی را ندارند و صرفا به یک مرکز سیاسی تبدیل 

شده اند و برنامه شما نیز در این حوزه بسیار ضعیف است.
امروز تهیه لوازم خانگی برای زوج های جوان امر بسیار دشواری 
است و باید ابزار و بستری فراهم کنیم که مردم و زوج ها بتوانند 
از لوازم خانگی ایرانی استفاده کنند، ممنوعیت وارادت کالاهای 
خارجی ابزاری برای فعالیت دلالان و گرانی کالاهای ایرانی شده 

است.
محمد مهدی زاهدی: بسیاری از مدیران کشور حتی 

با واژه صنعت دیجیتال نسل چهارم آشنایی ندارند
محمد مهدی زاهدی نماینده مردم کرمان در موافقت عباس 
علی آبادی گفت: برنامه های راهبردی وزیر پیشنهادی با تکیه 

و بهره گیری فناوری های نو و توجه به صنعت دیجیتال نسل 
چهارم اســت که بسیاری از مدیران کشور حتی با واژه صنعت 
دیجیتال نسل چهارم آشنایی ندارند اما وی به ریز برنامه های خود 
به این نسل از فناوری توجه کرده است.سدسازی، تونل سازی، 
حضور در تولید صنایع دفاعی و شروع عملیات برای خودروهای 
برقی، بهره برداری، بهره وری از جمله اقدامات علی آبادی است 

که مقامات عالی کشور از عملکرد مپنا تجلیل به عمل آورده اند.
علی آبادی در ۱۰ سال گذشته ارتباط  خوبی با بخش خصوصی 
داشته است که نباید این تجربه را دست کم گرفت او با شناخت 
مشکلات دولت و نزدیکی با بخش خصوصی می تواند اقدامات 
مناسبی داشته باشد. برنامه های راهبردی وزیر پیشنهادی با تکیه 
و بهره گیری فناوری های نو و توجه به صنعت دیجیتال نسل 
چهارم اســت که بسیاری از مدیران کشور حتی با واژه صنعت 
دیجیتال نسل چهارم آشنایی ندارند اما وی به ریز برنامه های خود 

به این نسل از فناوری توجه کرده است.
حبیب الله دهمرده : علی آبادی اهل رانت و باج 

دادن نیست
حبیب الله دهمرده در موافقت با صلاحیت و برنامه های وزیر 
پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: بنده چندین 
سال است عباس علی آبادی را می شناسم و بر این اساس می 
گویم وی فردی توانمند و اهل کار اســت.وی بیان کرد: وزیر 
پیشنهادی صمت برنامه علمی و کارشناسی کوتاه مدت، میان 
مدت و بلند مدت دارد و دارای افق دید وســیع است. ریسک 
پذیری و خطرپذیری را در کار در دستور دارد و شجاعت نه گفتن 

دارد. 
نماینده مردم زابل در مجلس تصریح کرد: عباس علی آبادی در 
مناصب قبلی خود نشان داده اهل رانت و باج دادن نیست. بنده 
برنامه های وی را برای وزارت صمت مطالعه کردم که همه این 
برنامه ها قابل اندازه گیری اســت و وی آرمانی صحبت نکرده 
است.دهمرده تاکید کرد: علی آبادی در شغل های قبلی خود نشان 
داده شجاعت دارد و اهل ابتکار و نوآوری است. وی برنامه های 
بســیار خوبی برای وزارت صنعت، معدن و تجارت دارد و وعده 
داده در حــوزه معادن هم اقدامات لازم را انجام دهد و ظرفیت 
اســتان های مختلف در این بخش را در نظر گیرد و به خوبی 

به کار گیرد.

مجلس به وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت اعتماد کرد در نشست مطبوعاتی با مادورو،
 رئیسی: حجم مبادلات تجاری ایران و ونزوئلا 

به ۲۰ میلیارد دلار قابل افزایش است
رئیس جمهور با اشاره به اینکه روابط میان ایران و ونزوئلا روابط دیپلماتیک 
معمولی نیست، بلکه راهبردی است، اظهار داشت: برخورداری از منافع، نگاه و 

دشمن مشترک، همکاری های فیمابین را عمیق و راهبردی کرده است.
سید ابراهیم رئیسی عصر دوشنبه به وقت محلی در نشست مطبوعاتی مشترک با همتای 
ونزوئلایی خود که در جریان برنامه های سفر رسمی به این کشور برگزار می شد، با تمجید از 
سال ها مقاومت مردم ونزوئلا در برابر امپریالیسم و ادای احترام به قهرمانان ملی این کشور گفت: 
ایران و ونزوئلا منافع و دیدگاه های مشترکی در زمینه های استقلال طلبی، آزادی و عدالت خواهی 

دارند که باعث شده مردم این دو کشور کنار هم قرار گیرند.
رئیس جمهور همچنین با بیان اینکه مردم ایران و ونزوئلا دارای دشمنان مشترکی هستند که 
نمی خواهند ما مستقل زندگی کنیم، افزود: ملت ایران در طول سال های گذشته دوستی خود را با 

مردم ونزوئلا اثبات کرده و همواره نشان داده که دوست روزهای سخت آنان است.
دکتر رئیسی با اشاره به اینکه روابط میان ایران و ونزوئلا روابط دیپلماتیک معمولی نیست، بلکه 
راهبردی است، اظهار داشت: برخورداری از منافع، نگاه و دشمن مشترک، همکاری های فیمابین 
را عمیق و راهبردی کرده است.رئیس جمهور با بیان اینکه ایران و ونزوئلا در سال های گذشته 
گام های خوبی در جهت توسعه روابط در حوزه های اقتصادی، تجاری، انرژی و خدمات فنی و 
مهندسی برداشته اند، تصریح کرد: امروز دو کشور مصمم به توسعه روابط در حوزه های مختلف 
هستند.رئیسی در ادامه خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران به برکت انقلاب اسلامی، خون 
مطهر شهدا و ایستادگی و مقاومت ملت ایران توانسته فشارها و تحریم ها را تبدیل به فرصت کرده 
و از این طریق ظرفیت های متنوعی فراهم آورد که آماده به اشتراک گذاشتن آنها با ملت مقاوم 
ونزوئلا است.رئیس جمهور با مفید و سازنده توصیف کردن مذاکرات با همتای ونزوئلایی خود 
در راستای ارتقای سطح روابط دو کشور گفت: در مذاکرات انجام شده هر دو طرف تاکید داشتند 
که با وجود اقدامات صورت گرفته برای توسعه روابط، همچنان ظرفیت زیادی برای گسترش 
همکاری های فیمابین وجود دارد.رئیسی با اشاره به افزایش حجم تبادلات تجاری میان دو کشور 
از ۶۰۰ میلیون دلار در سال ۱۴۰۰ به بالای ۳ میلیارد دلار در حال حاضر افزود: حجم مبادلات 
تجاری فیمابین در گام اول به ۱۰ و در گام دوم به ۲۰ میلیارد دلار قابل افزایش اســت.رئیس 
جمهور امضای ۱۹ سند همکاری میان دو کشور در عرصه های صنعتی، معدنی، کشاورزی، انرژی 
و علمی و فناوری را جلوه ای از اراده دو طرف برای گسترش روابط فیمابین توصیف و تصریح کرد: 
امیدوارم با اجرای این اسناد بتوانیم گام بلندی در ارتقای سطح روابط دو کشور برداریم.رئیسی در 
پایان بار دیگر به قهرمانان ملی ونزوئلا ادای احترام کرد و یاد و نام شهید مقاومت حاج قاسم 

سلیمانی را گرامی داشت و به روح بلند او درود فرستاد.

 انتفاع شرکت های زیرمجموعه بانکها
 از وام های کلان بانکی

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: متاسفانه منابع بانکی 
به جای اینکه به تولیدکننده واقعی داده شود به فعالیت های سوداگرایانه تحت 
مدیریت شرکت های زیرمجموعه بانکها داده می شود که این مسئله مخرب 

بوده و باید اصلاح شود.
احسان ارکانی  با اشاره به ضرورت شفافیت در فعالیت های اقتصادی و مقوله رصد ارائه تسهیلات 
بانکی بیان کرد: این مسئله همچنان مشخص نیست که بانکهای مختلف تسهیلات کلان بالای 
۵۰۰ میلیارد تومان خود را به چه کسانی می دهند؟این نماینده مجلس افزود: از این رو وقتی شفافیت 
اقتصادی در این بخش وجود ندارد ما هر کار هم کنیم، این وضعیت آشفته همچنان بر جای خواهد 
ماند.در حال حاضر گفته می شــود که برخی از بانکها تسهیلات کلان خود را به شرکت های 
زیرمجموعه خود یعنی شرکتهایی تحت عنوان سرمایه گذاری اختصاص می دهند. عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاسباتدر گفت و گو با خانه ملت، تصریح کرد: این شرکت ها با دریافت این منابع 
به سمت ساخت وساز و فعالیت های تجاری سوق پیدا می کنند تا بتوانند از سپرده مردم، خلق 
سودی برای منافع بانک مذکور کرده باشند.این نماینده مجلس ادامه داد: متاسفانه این منابع بانکی 
به جای اینکه به تولیدکننده واقعی داده شود به فعالیت های سوداگرایانه تحت مدیریت شرکت های 

زیرمجموعه بانکها داده می شود که این مسئله مخرب بوده و باید اصلاح شود.

 حسین پور: چرا صنعت خودروسازی
 تنها در انحصار دو خودروساز است

نماینده پیرانشهر در مجلس گفت: چرا صنعت خودروسازی تنها در انحصار دو 
خودروساز است و عده ای با واردات خودرو به کشور مخالفت می کنند.

به گزارش ایسنا، کمال حسین پور در جلسه دیروز مجلس در تذکری گفت: تا نپذیریم مافیای 
پیچیده در صنعت خودرو وجود دارد نمی توان از وزیر صمت انتظار اقدامی داشته باشیم و هر ماه 
به کشور هزینه ای تحمیل می شود. چرا صنعت خودروسازی تنها در انحصار دو خودروساز است 
و عده ای با واردات خودرو به کشور مخالفت می کنند.وی ادامه داد: قیمت خودروهای کارکرده 
خارجی ۱۰ برابر قیمت آن در کشورهای همسایه است و هر ماه ۱۰ میلیون تومان به قیمت پراید 
اضافه می شود. تا بازار خودرو انحصاری است و واردات خودروی خارجی آزاد نشود آش و کاسه 

خودرو همان است و مردم مجبور به خرید خودروهای بنجل داخلی هستند.

نوغانداری در حال نابودی است
نماینده مردم صومعه ســرا خواستار توجه ویژه وزارت صمت به وضعیت صنعت 

نوغانداری در استان های شمالی کشور شد.
به گزارش خانه ملت، سید کاظم دلخوش اباتری در جلسه علنی دیروز مجلس در تذکری با اشاره به 
اینکه در سال ۶۲ صنعت بدون دلیل از استان گیلان برده شد، اظهار داشت: نوغانداری، ابریشم ، برنج و 
چای از صنایع مهم استان گیلان است که حرف اول را در کشور می زند، انتظار می رود به مشکلات 
مردم شمال کشور توجه شود. در حال حاضر نوغانداری در حال نابودی است. رئیس مجلس سفری به 
شمال کشور داشت و با دغدغه تولید برنج آشنا شدند. می خواهیم به مشکلات صنعت و کشاورزی استان 

گیلان توجه ویژه شود.

 زنگنه:شرکت های دولتی نقش موثری
 در برخی از گرانی ها دارند

عضو هئیت رئیسه کمیسیون برنامه ،بودجه و محاسبات مجلس گفت: وزیر صمت 
باید با شرکت ها و مجموعه های دولت با قاطعیت برخورد کند.

محسن زنگنه با اشاره به اولویت های کاری وزیر صمت، بیان کرد: وزیر صمت با در نظر گرفتن سه 
عامل می تواند موفق و مدیریت صحیحی بر این وزارتخانه داشته باشد. یکی از عوامل این است که وزیر 
صمت باید با شرکت ها و مجموعه های متخلف دولتی با قاطعیت برخورد کند.این نماینده مجلس ی 
تاکید کرد: ما در برخورد با شرکت های دولتی بیش از پیش قاطعیت نیاز داریم و باید این رویکرد مبنای 
کار وزیر صمت باشد.عضو هئیت رئیسه کمیسیون برنامه ، بودجه و محاسبات مجلس در گفت و گو با 
خانه ملت، اظهار کرد: همچنین وزیر صمت باید درباره بخش خصوصی گفت و گو و تعامل را مبنای کار 
خود قرار دهد.این نماینده مجلس بیان کرد: همچنین وزیر صمت با مردم هم باید شفافیت و صداقت را 
مبنا قرار دهد و در این مسیر حرکت کند. اگر ما این سه عامل را کنار هم بگذاریم مشکلات تا حدودی 
برطرف خواهدشد.این نماینده مجلس تصریح کرد: متاسفانه شرکت های دولتی نقش موثری در برخی از 
گرانی های بازار دارند؛ به ویژه شرکت هایی که کالاهای مادر  تولید می کنند. حتما ارتباط وزارت صمت با 
بورس کالا بسیار مهم است یعنی ما نمی توانیم مکانیزم بورس کالا را جدای از برنامه های وزارت صمت 
درنظر بگیریم.وی تاکید کرد: به واقع یکی از ایراداتی که ما به بورس کالا داریم این است که بورس کالا 
هیچ ارتباطی با وزارتخانه های جهاد کشاورزی و وزارت صمت ندارد. بورس کالا ابزار مدیریت بازار است 
و باید در این بخش با سایر دستگاه ها همراه و هماهنگ باشد.این نماینده مجلس تصریح کرد: وزیر 
صمت باید یک وزیر قاطعی باشد و باید شرکت های دولتی را در حوزه هایی همچون صنایع سنگین و 

معادن و صنایع مادر را به خط کند.

در آستانه آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده هستیم
معاون اقتصادی بانک مرکزی با بیان اینکه در آستانه  آزادسازی بخش مهمی از منابع 
ارزی بلوکه شده هستیم، اعلام کرد: تنها در سه فقره ۲۰ میلیارد دلار منابع ارزی 
بلوکه شده در کشورهای مختلف داریم و تلاش های بسیار مناسبی برای آزادسازی 

آن ها صورت گرفته است.
 محمد شــیریجیان، درباره آخرین وضعیت منابع ارزی بلوکه شــده ایران اظهار کرد: در حال حاضر 
گشایش های ارزی مناسبی صورت گرفته و توسعه دیپلماسی منطقه ای و فرامنطقه ای انجام شده است 
که اخیرا آثار آن را به ویژه در زمینه آزادسازی منابع ارزی مسدود شده ایران مشاهده می کنیم. در حوزه 
آزاد شدن منابع ارزی آزاد شده، تلاش های بسیار خوبی انجام شده و امیدواریم هر چه سریعتر به سرانجام 
برسد.وی افزود: یک بخشی از منابع ارزی امسال، علاوه بر افزایش منابع ارزی حاصل از صادرات نفتی 
و غیرنفتی به واسطه رشد اقتصادی و گشایش های اقتصادی صورت گرفته، به  آزادسازی منابع ارزی 
مسدود شده بر می گردد که این منابع قابل توجه نیز که تنها در سه فقره به ۲۰ میلیارد دلار می رسد، 
اگر آزاد شود، می تواند تاثیر بسزایی در حوزه ارزی بگذارد. شیریجیان ادامه داد: البته در شرایط فعلی نیز 
وضعیت خالص منابع ارزی کشور در سال گذشته مثبت است و در سال جاری قطعا بهبود پیدا خواهد کرد. 
بنابراین با توجه به بهبود منابع ارزی در سال ۱۴۰۲، آزادسازی منابع ارزی مسدود شده که تلاش های 

بسیار مناسبی انجام شده و در آستانه آن هستیم که بخش قابل توجهی از آن آزاد شود.
به گزارش ایسنا،به گفته معاون اقتصادی بانک مرکزی، در شرایط کنونی شاهد بهبود انتظارات مردم 
هستیم و در کنار آن رویکرد بانک مرکزی در راستای سیاست تثبیت اقتصادی سبب شده که تلاطم ها 
در بازار به ویژه بازارهای مربوط به دارایی ها و نیازهای اساسی مردم کنترل شود. بنابراین امیدواریم بتوانیم 

وضعیت بهتری در سال جاری در حوزه ارزی، انتظارات مردم و سایر دارایی ها داشته باشیم.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: متاسفانه ودیعه مسکن در 
بسیاری از شهرها چند برابر شده مثلا ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون بر این 
ودیعه طی یک سال افزوده شده است اما باید از مسئولان پرسید 
تهیه این مبلغ طی یک سال برای یک کارمند یا کارگری که نهایتا 

۱۰ میلیون حقوق دریافت می کند چطور امکان پذیر خواهد بود؟!
رمضانعلی سنگدوینی با انتقاد از افزایش افسارگسیخته قیمت اجاره بهاء مسکن، 
گفت: هرچند مسکن یکی از نیازهای اصلی خانواره ها است و دولت وظیفه دارد 
سالی یک میلیون مسکن برای آن ها بسازد اما متاسفانه هنوز نتوانسته این مهم 
را محقق کند لذا به دلیل کمبود مسکن در سراسر کشور شاهد افزایش اجاره بها 

و انبوه متقاضیان مسکن هستیم.
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: این در حالی 
است که حتی  ابتدای ساخت مسکن انبوه ازسوی دولت به معنای وارد کردن 
فشار مضاعف اقتصادی به متقاضیان است چراکه ساخت هر واحد مسکونی 
هزینه های بالایی را به مردم تحمیل می کند که با توجه به شرایط اقتصادی 
کنونــی و حقوق های ناچیز، احتمال برآمدن از پس هزینه های این مهم برای 
آن ها مقدور نیســت، بنابراین دولت باید به فکر ارائه وام های کم بهره مناسب 

به خانواره ها باشد.
وی با اشــاره به هزینه های ساخت خانه در روستاها در گفت وگو با خانه ملت 
افزود: حتی ســاخت خانه در روســتاها حدود ۷۰۰ تا یک میلیارد تومان برای 
متقاضیان هزینه بر است لذا وام ۲۰۰ میلیونی دولت در این راستا چندان به کار 

متقاضیان نمی آید.
این نماینده مجلس با بیان اینکه کنترل اجاره بهاء مسکن در شهرها ضروری 
اســت اما دولت بازار مســکن را رها کرده به همین دلیل اجاره بهاء طی چند 

وقت اخیر بیش از ۲ برابر شده است، اظهار کرد: متاسفانه ودیعه مسکن نیز در 
بسیاری از شهرها چند برابر شده مثلا ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون بر این ودیعه طی یک 
سال افزوده شده است اما باید از مسئولان پرسید تهیه این مبلغ طی یک سال 
برای یک کارمند یا کارگری که نهایتا ۱۰ میلیون حقوق دریافت می کند چطور 

امکان پذیر خواهد بود؟!
رمضانعلی سنگدوینی عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به افزایش حاشیه نشینی قشر متوسط جامعه به دلیل ناتوانی در تهیه ودیعه و 
پرداخت اجاره بهاء در شــهرها، بیان کرد: باید در این زمینه هشدار دارد چراکه 
مردم در حال آواره و بی خانمان شدن هستند، لذا معتقدم دولت باید با همراهی 
وزاتخانه های راه و شهرســازی، اقتصاد و بانک مرکزی اولویت خود را تنظیم 
بازار مسکن و ایجاد تمهیداتی جهت ارائه تسهیلات کم بهره قرار دهد چراکه 
حقوق های فعلی صرفا برای تامین اقلام اساسی زندگی کفایت می کند البته بعضا 

برای این مهم نیز کافی نیست.

عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه زیرساخت های حوزه 
انرژی در حال مستهلک شدن هستند، گفت: اگرچه بازسازی 
زیرساخت های حوزه انرژی برای کشور درآمد ارزی به دنبال دارد 

اما دولت حوزه انرژی را به حال خود رها کرده است.
مجید ناصری نژاد با بیان اینکه انجام یک سری نوسازی ها در نظام مصرف 
انرژی طی ۵ سال می تواند سالانه برای کشور چندین میلیارد دلار درآمد به همراه 
داشته باشد، گفت: به یقین بازسازی و نوسازی وسایلی که انرژی مصرف می کنند 
و نیز بازسازی خطوط تولید همچون پالایشگاه ها و نیروگاه ها که از آن ها انرژی 

تولید می شود، می تواند تحول جدی در بحث درآمدها ارزی کشور ایجاد کند.
نماینده مردم شادگان در مجلس ادامه داد: متاسفانه سال های سال است که 
از خطوط لوله و زیرساخت های انرژی در حوزه های مختلف استفاده می کنیم 
اما این زیرســاخت ها به حال خود رها شده و در حال از بین رفتن و مستهلک 
شدن هستند لذا به نوسازی و بازسازی نیاز دارند البته ضررهای مالی این عدم 

نوسازی به غیر از خطرات جانبی آن مانند احتمال انفجارهای خطوط لوله است، 
اما طی سال های گذشته به دلیل تحریم و محدود بودن درآمدها، صرفا از این 
زیرساخت ها و تجهیزات اســتفاده و درآمد کسب کرده ایم و قدمی در راستای 

نوسازی آن ها برداشته نشده است.
وی افزود: اکنون زمان آن رسیده که مسئولان با نگاه به گذشته به فکر آینده 
باشند و از خود بپرسند این وضعیت تا کی ادامه خواهد داشت؟ چراکه بالاخره باید 
روزی به این نوسازی اقدام کنند بنابراین چه بهتر که این اتفاق قبل از متوقف 

شدن این امکانات درآمدزا برای کشور صورت بگیرد.
ناصری نژاد با اشــاره به هدررفت انرژی قابل ملاحظه ای توسط خودروهای  
داخلی، اظهار کرد: به یقین با واردات خودرو می توان جلوی این هدررفت را گرفت 

اما متاسفانه ما همیشه صرفا به دنبال مصرف بوده و رفتار انفعالی داشته ایم.
وی در ادامه بیــان کرد: اگرچه توجه به این مهم در برنامه هفتم می تواند تا 
حدودی راهگشا باشد اما واقعیت این است که ما مشکل برنامه نداریم و این مسئله 
در برنامه های متعدد گنجانده و تاکید شده است اما متاسفانه دولت های مختلف 
آن را اجرا نمی کنند چراکه اولا کار سختی بوده و ثانیا چندان مورد مطالبه عمومی 
مردم نیست، به همین دلیل دولت ها سعی در فرار از انجام این کار و سپردن آن 

بر عهده دولت های بعدی دارند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس در گفت وگو با خانه ملت مهار گازهای فلر را 
یکی دیگر از اتفاقات مهمی دانســت که دولت باید نسبت به آن اهتمام ورزد، 
گفت: اگرچه در این رابطه نیز قوانین مختلفی تصویب و بارها در این زمینه تاکید 
شده چراکه ثروت عظیمی از کشور در حال هدر رفتن است اما هنوز اقدام جدی 
در این زمینه نشده است لذا شخصا از نبود اراده در میان برخی مسئولان برای 

انجام کارهای ریشه ای و اساسی برای کشور متعجب هستم.

عضو کمیسیون انرژی مجلس: ناصری نژاد با اشاره به استهلاک زیرساخت های حوزه انرژی:

ودیعه مسکن در بسیاری از شهرها چند برابر شده است دولت حوزه انرژی را به حال خود رها کرده است

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰، گزارش این کمیسیون در خصوص 
سامانه جامع اموال غیرمنقول دستگاه های اجرایی را قرائت کرد.

علی خضریان در نشست علنی دیروز مجلس در توضیح گزارش کمیسیون 
اصل ۹۰ در خصوص سامانه جامع اموال غیرمنقول دستگاه های اجرایی )سادا(، 
گفت: مجلس در بند ج تبصره ۱۲ ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور 
تصویب نمود که دستگاه های اجرایی موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه ششم توسعه 
)به استثنای اماکن نیروهای مسلح، وزارت اطلاعات و سازمان انرژی اتمی( آمار 
و اطلاعات مربوط به ساختمان ها، فضاهای اداری و غیراداری، املاک و سایر 
اموال و دارایی های غیرمنقول در اختیار خود را تا پایان اردیبهشــت ۱۴۰۰ در 
سامانه جامع اموال دستگاه های اجرایی )سادا( ثبت و تکمیل نمایند.سخنگوی 
کمیسیون اصل ۹۰ گفت: نکته مهم مصوبه این است که هرگونه اعتبارات از 
جمله طرح های تعمیرات اساسی و ماشین آلات و تجهیزات، هزینه آب و برق در 
سال ۱۴۰۰ و همچنین هرگونه پرداخت برای تجهیز، نگهداری و سایر هزینه ها 
از محل درآمدهای اختصاصی برای موارد ثبت نشده در سامانه سادا ممنوع است 
و در صورت عدم رعایت توسط کارکنان دستگاه ها، به منزله تصرف غیرقانونی در 

اموال و وجوه عمومی تلقی می شود.
وی گفت: همچنین به موجب مواد ۲ و ۳ آیین نامه ماده واحده قانون مذکور 
مصوب ۲۱ آذرماه ۱۴۰۰ هیات وزیران، وزارت اقتصاد مکلف شــده است تا در 
سامانه سادا اطلاعات اموال عمومی، اختصاصی و انفال را به تفکیک و حسب 

نوع کاربری و دستگاه بهره بردار در دو سطح عادی و محرمانه طبقه بندی نماید 
و با ایجاد حســاب کاربری برای کلیه دستگاه های اجرایی و اعمال رمز عبور 
به هر دســتگاه اجرایی اقدام نماید. دستگاه های اجرایی نیز مکلف شده اند تا 
اطلاعات ساختمان ها، فضاهای اداری و غیراداری، اراضی، املاک و سایر اموال 
و دارایی های غیرمنقول دارای سند مالکیت و یا فاقد سند مالکیت را در سامانه 
سادا ثبت و یا نسبت به تکمیل اطلاعات اموال ثبت شده و یا بارگذاری شده در 
حساب کاربری دستگاه اقدام نمایند. خضریان ادامه داد: این گزارش از حیث ترک 
فعل برخی از دستگاه های اجرایی در ثبت اموال غیرمنقول دولتی در سامانه سادا 
که قریب دو سال از زمان اجرای آن می گذرد، به استحضار نمایندگان محترم 
مجلس شورای اسلامی می رسد. اقدامات کمیسیون اصل نود برای اجرای قانون 

کمیسیون اصل نود برای پیگیری اجرای قانون مذکور، مراتب را از طریق انجام 
مکاتبات با دستگاه متولی سامانه سادا دنبال نموده و جلساتی را نیز در این راستا 
در مورخ ،۱۴۰۰/۱۱/۱۸ ۱۴۰۱/۳/۲ و ۱۴۰۱/۷/۲۶ با وزیر و مدیران وزارت امور 
اقتصادی و دارایی برگزار و گزارش پیشــرفت کار سامانه و اهمال کاری برخی 
دســتگاه ها در ثبت اموال را رسیدگی و نتایج حاصله مشخص نمود که برخی 
از دستگاه های مشمول این قانون تاکنون از ثبت اطلاعات اموال خود استنکاف 
نموده اند. وی گفت: به نظر می رسد دلایل آن تعارض منافع و سوء استفاده از 
اموال دولت از قبیل: اســتفاده های شخصی از اموال دولت، جذب ردیف های 
بودجه، ایجاد اشتغال برای نزدیکان و... است که این موارد موجب شده تا برخی 
دستگاه ها از اجرای این قانون استقبال ننمایند. لازم به ذکر است اگرچه آماری 
درخصوص تعداد اموال دولت در سطح کشور نداریم اما پیش بینی می شود ارزش 
دارایی های دولت بسیار کلان باشد به نحوی که دولت قادر خواهد بود تا با فروش 

املاک مازاد در انجام برنامه های عمرانی از آن استفاده نماید.
این نماینده مجلس افزود: ترک فعل برخی دستگاه ها در اجرای قانون ثبت اموال 
دولتی بر اساس گزارش ارسالی مورخ ۱۷/۳/۱۴۰۱ خزانه داری کل کشور، سامانه 
ســادا به عنوان بانک اطلاعات اموال غیرمنقول دستگاه های اجرایی در سال 
۱۳۹۵ راه اندازی و اطلاعات کلیه اســناد مالکیت موجود در مخازن وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در استان ها و ستاد، در سامانه ثبت گردید. برخی از دستگاه ها 
نیز سامانه هایی را برای خود طراحی کرده اند از جمله سازمان ثبت اسناد و املاک 

کشور، وزارت نیرو، شرکت ملی گاز ایران، شرکت پست جمهوری اسلامی ایران، 
شهرداری تهران و مرکز آمار ایران، که هم اکنون انتقال اطلاعات دریافتی آن ها 

به سامانه سادا در حال انجام است.
به گزارش خانه ملت، وی گفت: همچنین خزانه داری کل در جوابیه ۱۴۰۱/۹/۵ 
به کمیسیون اعلام کرد که این مرجع طی بخشنامه های متعددی از دستگاه های 
اجرایی درخواست نموده تا علاوه بر تکمیل اطلاعات موجود، اطلاعات املاک در 
اختیار خود را در سامانه ثبت و تکمیل نمایند اما تاکنون فقط ۵۸۵/۷۵۹ ملک اعم از 
انفال و اموال در سامانه ثبت شده و زیرمجموعه های ۳۷ دستگاه اجرایی موضوع 
ماده ۲۹ قانون برنامه ششم توسعه نیز از ثبت اطلاعات اموال خود استنکاف نموده 
اند که اسامی آن ها برای استحضار نمایندگان محترم به شرح ذیل اعلام می 
گردد: وی در تشریح پیشنهادهای کمیسیون مربوطه، گفت: با عنایت به اینکه 
قانون موصوف در زمان مقرر به اجرا درنیامده است و به موجب آمارهای ارائه شده 
از سوی خزانه داری کل کشور زیرمجموعه های تعدادی از دستگاه ها از ثبت 
املاک خود در سامانه سادا خودداری نموده و اهمال کاری آن ها نسبت به اجرای 
این قانون محرز گردیده است لذا به منظور تسریع در تکمیل سامانه یادشده، به 
کلیه دستگاه های اطراف قانون چهار ماه فرصت داده می شود تا نسبت به انجام 
وظایف قانونی خود عمل نمایند و پس از مهلت مزبور، وزارت امور اقتصادی و 
دارایی گزارش عملکرد سامانه را به این کمیسیون ارائه نموده تا این مرجع نسبت 

به قصور احتمالی، اقدام قانونی را بعمل آورد.

 اهمال کاری برخی از دستگاه ها نسبت به اجرای این قانون محرز گردید
گزارش کمیسیون اصل 90 در خصوص سامانه جامع اموال غیرمنقول دستگاه های اجرایی

بررســی آمارهای تجاری وزارت صمت نشان می دهد 
که ارزش هر تن کالای وارداتــی ۳.۶ برابر ارزش هر 
تن کالای صادراتی همان کالای صادراتی ایران است. 
این امر باعث شده تا به رغم وزن بیشتر صادرات، ارزش 

واردات ۴.۸ میلیارد دلار بیشتر باشد.
وزارت صمت اخیرا در گزارشی هدف گذاری خود برای رشد صنعتی و 
نرخ تورم در سال جاری را اعلام کرده و در خلال این گزارش آماری 
از وضعیت موجود در حوزه تولید برخی کالاهای صنعتی، تجارت و 

غیره اعلام کرده است.
بر اســاس این گزارش در ۱۱ ماهه سال قبل، کل صادرات معادل 
بیش از ۱۱۱ میلیون تن به ارزش حدود ۴۸.۸ میلیارد دلار بوده است. 
این در حالی است که در همین بازه زمانی بیش از ۳۳ میلیون تن کالا 

به ارزش بیش از ۵۳.۶ میلیارد دلار به کشور وارد شده است.
البته سهم کالاهای مصرفی از واردات فقط ۱۲.۲ درصد، معادل بیش 
از هفت میلیارد دلار بوده و مابقی، یعنی ۸۷.۸ درصد کل ارزش واردات 
مربوط به کالاهای واسطه ای و سرمایه ای بوده که برای تولید استفاده 

می شوند.
مقایسه این آمار نشان می دهد که تراز تجاری به لحاظ ارزشی منفی 
و به لحاظ وزنی مثبت اســت؛ طوری که در ۱۱ ماهه سال قبل وزن 
صادرات غیرنفتی ۷۵ میلیون و ۸۸۵ هزار تن بیشتر از واردات بوده، اما 
ارزش صادرات در همین زمان حدود ۴.۸ میلیارد دلار کمتر از ارزش 

واردات بوده است.

 متوسط ارزش کالای وارداتی 
بیش از ۳ برابر ارزش کالای ایرانی

طی ۱۱ ماهه ی سال گذشته به طور متوسط ارزش هر تن کالای 
صادراتــی ۴۳۸.۷ دلار و ارزش هر تن کالای وارداتی ۱۵۹۷.۳ دلار 

بوده است.
بر این اســاس ارزش هر تن کالای وارداتی ۳.۶ برابر ارزش هر تن 
کالای صادراتی بوده که نشــان دهنده کــم ارزش بودن کالاهای 

صادراتی است.
این وضعیت دور از ذهن هم نبوده، چراکه برای مثال ســهم حوزه 
صنعــت که عموما کالاها با ارزش افزوده بالاتری هســتند، از کل 
صادرات غیرنفتی فقط ۱۲.۵ درصد بوده اســت. اما جزئیات دیگر از 
جمله سهم محصولات معدنی، پتروشیمی، میعانات گازی و غیره در 

دسترس نیست.
به گــزارش تجارت نیوز، اما بررســی گروه های مختلف کالاهای 
صنعتی صادرشــده در ۱۱ ماهه سال قبل هم نشان می دهد در این 

گروه هم سهم کالاهای با ارزش افزوده بالا، کمتر است.
مجموع صادرات بخش صنعت شامل محصولات پلیمری؛ غذایی؛ 
شیمیایی؛ نساجی و پوشاک و کفش؛ ماشین سازی و تجهیزات؛ لوازم 
خانگی؛ صنایع برق و الکترونیک؛ خودرو و نیروی محرکه؛ محصولات 
سلولزی؛ صنایع نوین و پیشرفته و دارو؛ تجهیزات پزشکی در ۱۱ ماهه 
سال ۱۴۰۱ معادل پنج میلیون و ۶۳۱ هزار تن به ارزش بیش از شش 

میلیارد و ۱۳۰ میلیون دلار بوده است.

 کمترین صادرات کالای صنعتی 
برای پرارزش ترین محصول

از بین گروه های مختلف صنعتی نیز محصولات پلیمری، صنایع 
غذایی و شــیمیایی به ترتیب بیشــترین صــادرات را در مدت یاد 
شده داشــته اند. در ۱۱ ماهه سال گذشته این سه بخش به ترتیب 
۱.۴۶میلیارد دلار، ۱.۴۳ میلیــارد دلار و ۷۹۶ میلیون دلار صادرات 
داشته اند که در مجموع صادرات این سه بخش معادل ۶۰.۳ درصد 

کل صادرات بخش صنعت بوده است.
اما بررســی آمارها نشان می دهد به طور متوســط ارزش هر تن 
محصولات پلیمری، صنایع غذایی و شــیمیایی صادراتی به ترتیب 

بیش از ۱۲۶۷، ۹۹۳ و ۴۵۰ دلار بودهاست.
در مقابــل کمترین صادرات نیز مربــوط به بخش های تجهیزات 
پزشکی، صنایع نوین و پیشرفته و دارو و محصولات سلولزی بوده که 
به ترتیب ۲۰، ۷۳ و ۲۳۴ میلیون دلار صادرات داشته اند. اما ارزش هر 
تن کالای صادراتی در بخش بخش های تجهیزات پزشکی، صنایع 
نوین و پیشرفته و دارو و محصولات سلولزی به ترتیب ۲۰ هزار دلار، 

۳۶ هزار و ۵۰۰ دلار و بیش از ۵۷۹ دلار بوده است.
گفتنی است در سال های اخیر تحریم ها و مشکلات مربوط به نقل و 
انتقالات مالی از مهم ترین موانع صادراتی بوده است. اما در طرف دیگر 
ماجرا، بازرگانان و فعالان اقتصادی معتقدند موانع داخلی مثل رفع تعهد 
ارزی و قوانین و مقررات متعدد و در مواردی متناقض وضعیت را برای 

صادرکنندگان سخت تر کرده است.

آمارهای وزارت صمت از ۱۱ ماهه ۱۴۰۱ نشان می دهد:

برخی فروشندگان موبایل اعلام کردند که طی روزهای اخیر شاهد اعمال تعرفه جدید واردات ارزش کالاهای وارداتی 3/6برابر کالای ایرانی!
گوشی هستیم که این امر باعث شده هزینه رجیستری موبایل افزایش یابد.

دوبرابر شدن هزینه رجیستری برای واردات گوشی های مسافری بر اساس پیشنهاد انجمن واردکنندگان موبایل 
صورت گرفته است. این انجمن طی سالهای اخیر نسبت به واردات گوشی مسافری با تعرفه مشابه واردکنندگان 
معترض بوده است. به اعتقاد مدیران این انجمن ایجاد تعرفه یکسان برای واردات تجاری و مسافری باعث ایجاد 
مزیت برای واردات مسافری شده چراکه هزینه های گمرکی چون ترخیص و … به واردکننده مسافری تحمیل 
نمی شود.گفته می شود این مزیت تعرفه ای باعث شده که بسیاری از واردکنندگان گوشی به دنبال واردات گوشی از 
طریق مسافری باشند و همین موجب شده که خرید و فروش پاسپورت برای واردات گوشی در بازار موبایل رونق 
بگیرد.در همین حال این افزایش تعرفه تنها شامل گوشی های بالای ۶۰۰ دلار نمی شود و ضرایب دوبرابری واردات 
مسافری نسبت به واردات تجاری شامل گوشی های ارزانتر از ۶۰۰ دلار هم می شود.برخی فروشندگان بازار موبایل 
گفتند که اجرای این تعرفه ها به طور خودکار باعث رشد قیمت ها در بازار موبایل خواهد شد و در این میان گوشی های 
گران قیمت بیشترین افزایش قیمت را شاهد خواهند بود. این در حالی است که با کاهش ارزش دلار در روزهای 
اخیر خبرها حاکی از کاهش نسبی قیمت ها در بازار موبایل بود.کارشناسان معتقدند که این افزایش تعرفه دوبرابری 
برای گوشی های موبایل مسافری منجر به کاهش قیمت گوشی های تجاری نمی شود بلکه صرفا نفع بیشتری برای 

واردکنندگان رسمی ایجاد خواهد کرد.
دولت در حالی تعرفه گوشی های موبایل را بر اساس ضرایب مختلف افزایش داده که به دلیل محدودیت های ایجاد 
شــده در رجیستری برخی مدل ها، بازار موبایل با قیمت های نجومی روبه رو است.به گزارش فردای اقتصاد، سال 
گذشته دولت تصمیم گرفت که گوشی آیفون ۱۴ به بعد را رجیستر نکند و همین باعث قیمت های نجومی برای 
گوشی های آیفون ۱۳ و مدل های پایینتر شد. در حالی که در برخی مقاطع برخی مدیران وزارت صمت از حل مشکل 
آیفون ۱۴ خبر داده بودند اما سرنوشت گوشی پرچمدار اپل همچنان نامشخص است.به دلیل اجرای این سیاست هم 
اکنون قیمت آیفون ۱۳ از آیفون ۱۴ در بازار ایران گران تر است اتفاقی که در جهان بی سابقه است.پیشتر برخی خبرها 
حاکی از تقلب هایی در زمینه استفاده از آیفون ۱۴ در شبکه مخابراتی منتشر شده بود.در همین حال برخی فعالان بازار 
معتقدند که این سیاست باعث شده کاربران مختلفی ترجیح داده اند که آیفون ۱۴ را در کنار یک گوشی رجیستر شده 

ارزان قیمت – برای دسترسی به اینترنت – به همراه داشته باشند.

هزینه رجیستری موبایل افزایش یافت


